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Český institut pro supervizi

Milé čtenářky a milí čtenáři,

prvně se raduji z toho, že letos vzniklo druhé vydání Newsletteru ČIS. Za ten rok
s organizací jsem měla tu čest poznávat členy/ky i frekventanty/ky. Těším se na
pokračování procesu, odhalování dalších vrstev organizace a na psaní dalších
společných příběhů. Všem, se kterými jsem byla v kontaktu, to znamená správní,
profesní i odborné radě, etické i revizní komisi, garantům, lektorům, mentorům,
Jakubovi Dvořákovi a Beate Albrich za spolupráci s EASC, členům sborovny,
koordinátorce zkoušek, organizátorům kaváren, potlachů, webinářů, knihovnicím,
tvůrcům newsletteru, členům i frekventantům děkuji za jejich aktivitu, energii,
tvořivost a spolupráci. Bavilo mě to s vámi.

P R O S I N E C  2 0 2 3  |  Č Í S L O  2

SLOVO ŘEDITELKY ČIS



Vzpomínám také na kolegu Josefa Formana, který tu s námi už není a kterému děkuji
za to, že jsem se s ním měla možnost se potkávat. 

Nastíním, co vidím pro ČIS v roce 2024 a budu vycházet z toho, co se odehrálo letos.
V roce 2023 jsme pracovali s online dotazníkem pro poptávky supervizí,
zprofesionalizovali jsme fakturační systém, snažili jsme se strukturovat pořádané
akce do jednoho harmonogramu, sjednotit a aktualizovat komunikační kanály,
přiblížit online webináře a EASC a vyřešit přihlašování na naše akce online formou.
Vedle běžícího a nového výcviku proběhly další zkoušky, které byly završením cesty
pro 16 diplomovaných supervizorů/ek. Děkujeme absolventům/kám za zpětné vazby,
na základě kterých tvoříme kuchařku pro zkoušku příští. Dáme ji na web, aby byla
přístupná všem. 

S webem souvisí, že se v roce 2024 přesuneme na novou virtuální adresu (doménu),
která bude patřit organizaci. Pustili jsme se do nového pláště organizace, protože
šaty dělaj člověka. Supervizoři a výcviky ČIS jsou vyhledávanou zárukou kvality. A
chceme, aby hodnoty institutu byly kompatibilní s tím, jak se navenek prezentujeme.
Odvážili jsme se být organizací, která vzdělává a sdružuje odborníky, pěstuje
společenství, kultivuje supervizní pole a zároveň má i vizuální identitu. Jak ten
designový svršek budeme umět nosit a jak nám bude slušet, se asi dozvíme až v
příštím newsletteru. Jmenovitě děkuji Václavu Lebduškovi a Ondřeji Ženkovi, že se
mnou trávili online večery s grafikem a tvořili referenční vzorek členů. Snad se nám
tu důvěryhodnost, dialog a odbornost, i to chlapské mistrovství, povedlo do těch
stránek vložit. Děkuji panu grafikovi, je radost spolupracovat s někým, kdo své práci
rozumí a má ji rád. Nadále chceme zjednodušovat procesy plateb, členství nebo
přihlašování se na akce.

V rovině vzdělávání nás čeká poslední setkání výcviku B a třetí a čtvrté setkání
výcviku C pod taktovkou Johana Pfeiffra. Také začne výcvik D, který garantuje
Martina Venglářová a úžeji spolupracuje s Danou Šedivou a Michalem Vybíralem.
Rýsuje se další rozmanitá skupina odborníků ve svých profesích, kteří si chtějí osvojit
supervizní řemeslo a budou součástí naší komunity.
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Uvidíme se tradičně na Valné hromadě a semináři, který jí předchází. A čeká nás
chystání se na českou konferenci 2025. Snažíme se spojovat a v roce 2024 rovnou na
evropské úrovni s EASC prostřednictvím společné konference. V mých představách o
moci a bezmoci v supervizi vnímám kreativní potenciál a doufám, že bude v naší
členské základně zájem o aktivní účast, protože máme co nabídnout.

Dny ČIS v roce 2024 budeme plánovat před adventem a profesní rada určitě připraví
další neotřelé téma. Termín se chystáme určit v lednu, aby se nás v Kralupech sešlo
co nejvíc a uvidíme, jaké nové hudební talenty budou objeveny.

Přeju vám požehnané svátky a těším se na tvoření společných vzpomínek v roce 2024,

Šárka Darksová

SLOVO
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Počet členů 186 
Počet nových členů 25
Počet supervizorů/ek, kteří úspěšně
zvládli zkoušku 16  
Počet nových frekventantů/ek 29
Počet supervizních kaváren (Praha,
Plzeň, Olomouc) 12 
Počet supervizních potlachů 2

Počet poptávek 182 (meziroční nárůst o
58 poptávek)
Z toho sestupně dle poměru poptávek: 

sociální služby
školství
zdravotnictví
psychoterapeutické služby
manažerská supervize
ostatní

(zajímavost: supervizi poptávala letos i
produkce) 

ČIS V ČÍSLECH POPTÁVKY SUPERVIZE
ke dni 15.12. 2023



Na poli vzdělávání supervizorů v integrativní supervizi letos proběhlo:
závěrečná zkouška výcviku A
6. a 7. setkání výcviku B
výběr frekventantů, 1. a 2. setkání výcviku C, kde je garantem Johan Pfeiffer
otevření nového výcvikového běhu D a vybírání frekventantů/ek, garantuje
Martina Venglářová
zapojení mentorů, kteří získali certifikát v roce 2022 do výuky i započetí
spolupráce na jejich roli skupinových mentorů

Co letos probíhalo za akce?
online O čem se mluví? na téma “Cena v supervizi” v režii Jany Eismanové a Jana
Konopáska (reflexi semináře si můžete přečíst i tady v newslettru)
seminář Šedá zóna v supervizi s Danou Šedivou před Valnou hromadou
pravidelně: knihovna, na kterou si vyčlenily čas Irena Krchová, Tatiana Krulová a
Pavla Poláková
pravidelně: Supervizní kavárny v Praze, kterých se ujmuly Jarmila Tolimatová a
Kateřina Spěváková, Supervizní kavárny v Olomouci s Marií Marečkovou
Nosálkovou a Supervizní kavárny v Plzni s Danou Šedivou a Michalem Vybíralem
Potlachy Václava Lebdušky, Kateřiny Spěvákové a Pavly Polákové
Pracovní dny ČIS na téma “Integrativní supervize” v Kralupech nad Vltavou, které
má tradičně na starosti Profesní rada ČIS

S čím mohou (mimo jiné) členové/frekventanti pomoci? 
Hledáme knihovníky/ice, kteří by převzali štafetu po těch současných. Je možné
vymyslet formát spojený s nějakým dalším způsobem setkávání.
Vymyslet své vlastní téma a odfacilitovat O čem se mluví?
Aktivně a pasivně se podílet na konferenci EASC a ČIS 2024.
Přihlásit se k obsazení uvolněného místa v Etické komisi (za zesnulého kolegu
Josefa Formana).

Všechny nabídky směřujte prosím na adresu cisvycvik@gmail.com. Díky!

REKAPITULACE ROKU 2023 A VÝZVA 
Šárka Darksová 

OHLÉDNUTÍ



Vážené a milé supervizorky, supervizoři, přátelé,

byl jsem požádán o pár slov do čisáckého zpravodaje. Rád se této nabídky ujímám.
Rád, protože je jasné, že informace od různých lidí z vedení ČISu o tom, jak
vnímají kondici ČIS, o čem přemýšlíme na správní radě i v jiných orgánech, co se
nám líbí, čeho si ceníme …, jsou důležité. Taky povzbuzení a podpora v supervizní
práci se vždy hodí. A v neposlední řadě i to, že vůbec existujeme😊.
První věc, kterou bych chtěl vyzvednout, je aktivita mnohých z vás při organizaci
a péči o chod a funkčnost ČIS. Známkou toho je i fakt, že se vám do ruky dostává
tento zpravodaj. Není jasné, zda všechny aktivity vycházejí z loajality k ČIS či
supervizní práci, snahy zlepšovat úroveň odbornou a společenskou v rámci
organizace a vnitřní potřeby se připojit ke společnému dílu nebo z potřeby
naplnit tzv. „koše“ aktivit nutné ke zdárnému dokončení supervizního výcviku.
Pravděpodobně jde o kombinaci obou možností. Já chci ale věřit, že první
možnost převládá. A to z prostého důvodu – většina aktivit nejsou jednorázové,
ale mají dlouhodobější trvání. 
Buďme hrdí na to, že jsme součástí organizace, která je v rámci ČR velmi ctěná a
její členové vyhledávaní. Můžeme říct, že supervizoři ČIS jsou pro většinu
organizací, spolků, jedinců, služeb… jakousi zárukou kvalitní práce. Za to patří
díky především odborné radě v čele s Johanem Pfeifferem a všem členům
„Sborovny“, kteří v posledních letech změnili celý systém vzdělávání k praktičtější
a užitečnější podobě. Přestože se i nadále ukazují nedostatky a nepohodlnosti,
jsem rád, že negativní ohlasy jsou momentálně spíše výjimečné.
Nadstandardní pro členství v ČIS (oproti jiným vzdělávacím institucím jak u nás,
tak v zahraničí) je, že mimo vzdělávání poskytujeme také společenství. Provádět
supervizi vůbec není snadná profese. Zatímco při běžné práci se občas dostáváme
do obtížných situací, konfliktů (jak vnějších, tak vnitřních), bezmoci, tak v
supervizi se s nimi setkáváme téměř pravidelně. S čím taky jiným do supervize
chodit. Vlastně do prostoru supervize přirozeně patří. Spolu se supervidovaným
se potom můžeme stát tím, který je také bezmocný. 

Z DĚNÍ V ČIS 
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I z toho důvodu je dobré (alespoň já to tak vnímám), že součástí ČIS je i
společenská část. Můžeme se účastnit „kaváren“, které se po covidu konají i v
online prostředí, pracovních dílen či dní, konferencí. Jsme přes internet a sociální
sítě informováni, kde se co na poli supervize odehrává a často se setkáváme i z
vlastní iniciativy, protože k sobě nějak patříme.
Všem přeji, abyste v obtížné práci supervizora vydrželi a zůstali dobrou součástí
ČIS.

Jiří Broža

Z DĚNÍ V ČIS 

KE ČTENÍ 

Články, překlady a další příspěvky na

stránkách ČIS 

Příspěvky ze supervizní konference

2022 REFLEXIVITA

Odborné texty k supervizi na stránkách

REMEDIA

V Revizní komisi ČIS-u jsem společně s Michaelem Chytrým hodně dlouho, a
spolupráci s ním mohu jenom vynachválit. Michal věděl co kontrolovat a kam se
podívat... Já byla tichá doprovázející spolupracovnice.
Pravda je, že účetnictví předávala v pořádku i Mirka Bubela. Takže všem vyjadřuji
díky.
Vážím si ČIS a spolupráci v organizaci.
S pozdravy a s přáním všeho dobrého,

Judita Strašrybková

KRÁTKÉ POZDRAVENÍ Z REVIZNÍ KOMISE ČIS

https://www.supervize.eu/publikace-a-clanky/
https://konferencereflexivita.webnode.cz/prispevky/
https://www.remedium.cz/vzdelavaci-programy/odborne_texty_supervize.php


S lítostí oznamujeme, že 2.12. 2023 po těžké nemoci odešel jeden z nás - Mgr. Josef

Forman, supervizor, výcvikový lektor a kamarád.

V posledních letech byl ve funkci člena Etické komise ČIS.

Níže sdílíme vzpomínky několika z nás, kdo jsme s Pepou měli tu čest.

S Pepou jsme společně prošli čtyřletým supervizním výcvikem (2009-12) v Jůnově

statku v Sedleci u Líbeznic. Potkávali jsme se potom na supervizních konferencích v

hotelu Luna, často u společného jídelního stolu nebo na sousedních židlích na

workshopech i přednáškách. Oba jsme vstoupili do výcviku mentorink supervizorů,

ve stejný den vloni v červnu jsme ho zakončili evaluací a v září 22 (aniž to kdokoli

mohl tušit, rok před Josefovou operací) jsme zažili úžasnou mentorskou párty s

Jitkou a Johanem při slavnostním pasování na mentory. Vzpomínám na príma

povídání s Pepou o svatbách jeho dospělých dcer a nelehké roli ředitele velké školy

cestou k oboře bílých jelenů v Dubečku...

Letos v červnu jsme s Pepou seděli ve dvou zkušebních komisích (jednu vedl on,

druhou pro změnu já), se Zdeňkou Kolářovou a Honzou Palečkem, a během oběda v

blízké hospůdce jsme zase povídali o životě... A protože se nečekaně rozpršelo, Pepa

vyprosil u pana vrchního půjčení putovního deštníku pro Zdeňku, aby cestou zpět

nezmokla. Po zkouškách jsme se rozloučili a rozjeli každý svou cestou a to bylo

naposledy, co jsme se viděli. Pak už jen přicházely zprávy o Pepově horšícím se

stavu, zářijové operaci a pooperačních komplikacích, kterým se nechtělo věřit...

Chybíš mi tu, Pepo, se svou ochotou pomoci, humorem, zkušeností a lidskostí.

Zbyšek Mohaupt   

SMUTNÉ ZPRÁVY... ZEMŘEL NÁŠ KOLEGA PEPA FORMAN

Z DĚNÍ V ČIS



Josefa Formana jsem poznal osobně před lety během spolupráce při zavádění

inkluzivního vzdělávání na základních školách. V rámci pracovních povinností jsme

našli společnou řeč později i jako přátelé. Soukromě jsme vedli diskuse o supervizi,

psychoterapii a psychoanalýze. Motivoval mě pro vstup do supervizního výcviku, byl

mým individuálním mentorem supervize a měl jsem možnost získat část z jeho

bohatých zkušeností. Málokdo ví, že se původně vyučil řemeslu a až později

vystudoval psychologii a postupně se k jeho odbornosti přidala psychoterapie a

supervize - to vše vedle povolání učitele a dlouholetého ředitele základní školy.

Velmi výrazným rysem Josefa byla živost, ochota, dobrá nálada, humor a aktivně se

stále věnoval sportu. 

Chtěl bych Ti, milý Pepo, poděkovat za Tvůj život a společně strávený čas a ocenit,

jak plný život jsi žil.

Honza Konopásek

Děkujeme a v dobrém vzpomínáme na našeho kolegu z Etické komise ČISu Josefa

Formana. Pracovně jsme se setkávali pouze on-line a jedno bylo zřejmé – byl to

zapálený člověk, plný elánu, nadšení, evidentně s potřebou se aktivně zapojovat a

pomáhat všude, kde mu to dávalo smysl. Na našich setkáních projevoval vyvážený

osobní přístup k etickým tématům a také soucit spolu se smyslem pro spravedlnost.

O jeho osobním životě nevíme nic, ale bylo zřejmé, že pracuje na svém rozvoji a jistě

měl spoustu plánů. A teď tohle! Je to smutné, nečekané a bude nám chybět.

Ludmila Boková (Etická komise ČIS)

Děkujeme a s úctou vzpomínáme na kolegu Josefa Formana, který působil aktivně a s

osobním nasazením v Etické komisi ČIS. Jeho pohled na supervizi byl kreativní a

jeho víceúhlové vnímání situačního kontextu bylo inspirující. Měl vyvážený osobní

přístup ke každému etickému tématu, kladl zajímavé otázky, které nutily k

zamyšlení. Jeho přátelská komunikace a smysl pro humor prolamovaly ledy. Uměl

tmelit náš malý tým a bude nám moc chybět.

Gabriela Mahrová (Etická komise ČIS)

Z DĚNÍ V ČIS



Jana Eismanová, Honza Konopásek

Rádi bychom přiblížili pohled na supervizní výcvik ČIS optikou stávajících
frekventantů výcviku. Zamýšlíme se, jak se v rámci výcviku učíme a jak je výcvik
koncipovaný.
Naší volbu supervizního výcviku ČIS určovala dobrá pověst institutu jako i osobnosti
lektorů a mentorů, s nimiž jsme se již v minulosti mohli profesně setkat a jejich
práce si vážíme.
Začátek výcviku bohužel poznamenalo covidové období, takže první setkání bylo
odloženo a následně probíhalo v online prostoru. Od začátku jsme byli ale vděční za
to, že můžeme být součástí supervizní komunity zkušených a vyzrálých kolegů.

KE STRUKTUŘE
Výcvik trvá 2,5 roku a zakončený je zkouškou, která se koná zhruba rok pro
ukončení prezenční části. Je rozdělen do 8 komunitních setkání. Mezi jednotlivými
setkáními máme ještě příležitost setkávání v rámci peer skupin v menším počtu cca
5 frekventantů, které slouží k nacvičování supervize, supervize supervize a ke
sdílení nově nabytých zkušeností. Jako součást výcviku je zařazený také skupinový
mentoring supervize v dalších podskupinách vytvořených z frekventantů komunity s
cílem konzultovat se zkušeným mentorem zkušenosti z vlastních supervizí.
Mentoring supervize je dále v rámci výcviku zaměřen na individuální konzultace se
dvěma mentory supervize. Tímto je zajištěna víceúrovňová příležitost pro růst
zkušeností začínajícího supervizora.
Metaforou pro získávání stanoveného počtu hodin tréninku je KOŠ a SBÍRÁNÍ BODŮ
do košů. Koše jsou roztříděny podle oblastí, ve kterých se máme ve výcviku učit a
zdokonalovat ve skupině nebo samostatně.

KOŠE
Požadavky k naplnění podmínek – plnění košů, jsou logicky sestaveny tak, aby každý
frekventant mohl projít různými zážitky, zkušenostmi a mít možnost svoje znalosti
reflektovat v rámci různých platforem s více supervizory nebo svými kolegy –
frekventanty výcviku. Potřebné hodiny v rámci košů je možné naplňovat účastí na
odborných supervizních akcích nebo setkáních a spoluprací s institutem - např.
formou vedení seminářů pro supervizory, psaní článků pro ČIS atd.

SUPERVIZNÍ VÝCVIK ČIS POHLEDEM ÚČASTNÍKA

Z DĚNÍ V ČIS



VÍKENDOVÁ SETKÁNÍ
Každé víkendové komunitní setkání je věnováno tematicky vybrané části supervizní
problematiky. Výcvik v průběhu času inovuje svůj přístup - od kolegů z dřívějších
běhů výcviku, ale i od samotných lektorů víme, že původně pevně sestavený
lektorský tým se dnes průběžně střídá a nabízí tak pestrou paletu přístupů a
zkušeností pro frekventanty.
Jednotlivé bloky jsou uvedeny krátkým popisem teorie a následně s nimi komunita
pracuje formou diskuzí v menších skupinách, nebo formou nácviků různých
supervizních situací s akcentem na danou teorii. Teoretické bloky společně s
nácvikovými situacemi přinášejí frekventantům propojení s konkrétní praktickou
zkušeností. 

INTEGRATIVNÍ SUPERVIZE
Na integrativní supervizi, tak jak jí rozumíme a jak se jí učíme, velmi oceňujeme
komplexní pohled na supervizi, kde pracujeme s kontraktem a jasnými cíli a způsoby
jeho ověřování. Jedná se o supervizní přístup, který umožní v organizaci kultivovat
prostředí, edukovat týmy a skupiny nebo jednotlivce k porozumění benefitům
supervize.

ČIS
Všímáme si, že institut prochází generační proměnou, snaží se být moderní,
přichází noví lektoři a mentoři. Výcvik se snaží optimalizovat a reagovat na potřeby
stávajících členů - supervizorů a jejich frekventantů, na proměnu vnímání supervize
ve společnosti. Institut se stará o udržení kontaktu mezi supervizory
prostřednictvím řady aktivit – vychází oběžník, realizují se tzv. supervizní kavárny
zaměřené na supervizi supervize, setkávání komunity supervizorů (například
Pracovní dny ČIS), prostor mají začínající kolegové na platformě „O Čem se mluví“,
je vítán jakýkoliv proaktivní přístup a spolupráce. Institut se pravidelně spolupodílí
na organizaci supervizní konference, v nadcházejícím roce připravuje velkou
mezinárodní konferenci EASC v Praze. Vznikla také supervizní knihovna a v
neposlední řadě členům ČISu zasílá supervizní poptávky. 
Nastavení výcviku nám přijde smysluplné a dostatečně dobře vyvážené. Velmi se
nám líbí vtažení nás začínajících supervizorů do dění v ČISu a komunity supervizorů
a to už od začátku výcviku.

Poznámka: Oba autoři jsou v závěrečné fázi prezenční části výcviku - před sebou mají
poslední komunitní setkání a plní individuální a skupinové požadavky na mentoring.
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Jana Eismanová, Honza Konopásek

Předkládáme vám naše zamyšlení nad tématem ceny supervize ve struktuře, jak jsme
jej představili v rámci našeho online semináře (“O čem se mluví“), který jsme vedli v

červnu 2023 pro naše kolegy. 
Téma ceny supervize jsme společně zvolili, protože jsme oba v procesu učení se
supervizi, reagujeme tak na poptávky po supervizi a sami supervizi nabízíme, resp.
nabízíme svoje služby a hledáme svoji cenu. Zároveň pozorujeme, že v tématu ceny
za supervizi našlapují i zkušenější kolegové opatrně. Zdá se být určitým tabu a může
přinést zanícenou a emotivní diskuzi s kolegy s přesahem i do jiných problematik.
V úvodu semináře jsme se zaměřili na definici ceny a hodnoty jak z pohledu
ekonomického, tak z pohledu supervizora. Pokračovali jsme tím, jaká je funkce a
struktura ceny, co vše je v ceně zahrnuto a jak se stanovuje. Druhou polovinu
semináře jsme ponechali pro dotazy a diskuzi s kolegy. 

CENA
Z ekonomického pohledu zní definice ceny takto: “Cena je peněžní vyjádření
hodnoty zboží a nerovná se hodnotě zboží = je výší peněžní úhrady zaplacené na
trhu za prodaný výrobek nebo poskytovanou službu”. S touto definicí si ale nelze
vystačit, a tak uvažujeme dále. 
Z pohledu supervizora se můžeme k ceně a k její funkci/struktuře vyjádřit tak, že
určíme:

hodnotu (a/nebo cenu) nabízené služby danou jejím postavením a hodnotou ve

společnosti pro organizaci nebo jednotlivce

Není zde asi nutné pro nás dodávat, že supervize je mj. nástrojem růstu pracovníka,
že rozvíjí řadu dovedností (porozumění klientovi, schopnost vytvořit s ním pracovní
vztah, přiměřeně prožívat klientovu situaci, plánovat další postup aj.), učí
sebereflexi, přináší osobní zážitek, vztah, růst… atd. Přesto je zde uvádíme, možná i
pro ilustraci toho, že cena supervize, resp. její hodnota je vysoká pro její reflektivní,
nestrannou a externí pozici.

naši úroveň vzdělání a zkušenosti, práci na svém růstu, psychohygieně apod.

Jak zkušení a kvalifikovaní supervizoři jsme a to nejen z hlediska dokončení
supervizního výcviku, ale i z pohledu, jak sami supervizi využíváme, jak sami svoji
práci reflektujeme, jak se vzděláváme a v neposlední řadě, jak jsme schopni udržovat
a renovovat svoje síly tzn. jakou část svého času věnujeme psychohygieně. 

CENA SUPERVIZE

Z DĚNÍ V ČIS



forma, resort, lokace supervize

Při posuzování ceny supervize je potřeba přihlédnout i k dalším faktorům: jiné ceny
za supervizi mohou zadavatelé supervize nabízet v regionech nebo za online formu
poskytování supervize, jiná může být cena v individuální supervizi a jiná v týmu, a to
pak ještě odlišená počtem supervizantů (např. od 15- 20 osob může platit zvýšená
sazba). Zároveň každý resort může nabízet jinou sazbu za supervizi (např. soukromá
zařízení mohou mít více finančních prostředků než například státem/krajem
zřizované organizace).
Přijde nám užitečné ještě zmínit, že je důležité, zda supervizi supervizant již
využíval, tudíž zda navazujeme s cenou na historickou nebo pro supervizanta
„obvyklou cenu“. 

JAKÉ PASTI VNÍMÁME V TÉMATU CENY ZA SUPERVIZI 
V této souvislosti nás napadá, že cenu za supervizi můžeme dle okolností
kontraktovat nižší nebo vyšší. Nižší, dotovaná cena nepokrývá náklady, finanční
nedocenění nás může vést k tomu, že se na supervizi netěšíme nebo nepodáváme
takový výkon jako u supervize, kde se cítíme být dobře ohodnoceni. Naproti tomu
vyšší nabídnutá cena za supervizi může vést k „přemotivování“ nebo zavázání si
supervizora k určitým ústupkům (protislužby, úlevy, obdiv apod.).

SMLOUVA O CENĚ
Jak probíhá uzavírání smlouvy o supervizi, co by měla obsahovat, jaká jsou práva a
povinnosti obou stran, jak se řeší případně problém nebo stornování? Jak se do ceny
promítá cestovné? 
Jak probíhá vyjednávání o supervizi, tj. necháváme si proplatit „námluvy“, tedy
výběrová řízení, setkání na zkoušku, představování sebe/supervize, domlouvání s
týmem/zadavatelem?
Tyto oblasti kladou na supervizora řadu otazníků a v semináři jsme ji zařadili do
diskuzní části, protože zde těžko najdeme jednotný přístup. Dále proto uvádíme
výstupy z diskuse. Shodneme se ale na tom, že cena musí být smluvní, tedy uvedená
v  kontraktu o supervizi. Neřekneme nic nového, když připomeneme, že je nutné
uvést podmínky rušení supervize z pohledu všech zúčastněných stran. Výpočet
cestovného je také různý, někdo počítá do ceny supervize cestovné náklady, někdo
započítává i čas strávený na cestě, někdo může cestu kompenzovat spojením další
supervize v regionu. Pokud si supervizor nechává proplácet i domlouvání supervize,
je dobré se předem písemně domluvit na podmínkách. 
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I zde se praxe některých kolegů liší, někdo chápe nárok na proplacení až ve chvíli,
kdy si se supervizantem „plácne“, někdo účtuje svůj čas věnovaný domlouvání
supervize jako běžnou práci a tudíž účtuje zadavateli „svůj čas“.
Na závěr nabízíme několik sebereflektujících otázek, které jsme na semináři nabídli
kolegům:

Jak stanovujete cenu za supervizi Vy? 
Je pro Vás těžké/lehké vyjednávat o ceně za supervizi? 
Jakou hodnotu supervize vnímáte ve vztahu k ceně a jak se Vám toto vnímání
propisuje do kontraktování ceny za supervizi? 
Jaká je pro Vás obvyklá cena supervize? 
Co všechno je pro Vás součástí ceny za poskytovanou supervizi?

ZÁVĚREM
Diskuze k tématu o ceně za supervizi nebyla jednotná ani jednoduchá. O konkrétní
částce za svou supervizi a jejím složení nikdo nepromluvil. Máme za to, že se s
účastníky podařilo shodnout, že práce supervizora je náročná a kromě vlastní práce
zahrnuje i přípravu, reflexi, psychohygienu, supervizi supervize, a také udržování
dobrého společenského přehledu. Zkušenější kolegové při diskusi zmiňovali, že jsou
zvyklí zařazovat v jednom pracovním dni více supervizí za sebou a během debaty
zmínka o ceně a co vše v sobě zahrnuje vzbuzovala vzrušené reakce. 
Při shrnutí výstupů ze semináře se zamýšlíme, že téma ceny za supervizi je
převážně diskuzní a v textu nepřináší konkrétní odpovědi či řešení, jen teoretický
konstrukt a spoustu otázek. Přesto si dovolíme shrnout následující: 
Cena supervize může být určována historickou „obvyklou cenou“, která se za
supervizi v organizaci platí. Určitě je vždy smluvní - měla by být kontraktována při
sjednávání supervize. Můžeme také hovořit o tržní ceně nebo ceně obvyklé - je
přiměřenou cenou, za kterou se dá většinou poptávat supervize u více supervizorů.
Cenu může ovlivnit lokalita, forma a obor, ve kterém je supervize poptávána. Cenu
si supervizor určuje na základě svých znalostí a zkušeností, ví, co je pro něj dobrá
cena za supervizi (neopomeneme se dívat na to, co je pro supervizora málo a co
dost). Cena za supervizi zahrnuje obvykle stanovenou hodinovou sazbu za
poskytování supervize, náklady na dopravu, popř. pronájem prostoru, čas věnovaný
kontraktování supervize a evaluaci. Nezahrnuje, ale může ovlivňovat cenu -
supervize supervize, vlastní psychohygiena, vlastní odborná příprava aj. Přesto je
supervize za jakoukoliv cenu významným artefaktem organizace pro udržování
odstupu od kontextu organizace a je užitečná pro získání nadhledu a propojování
supervize s vnějším světem.
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Zkratka EASC označuje Evropskou asociaci pro supervizi a koučink, spolek
sdružující individuální i kolektivní členy působící v oblasti supervize a koučingu
hlavně v Evropě.

Řada z nás, kteří jsme členy ČIS, jsme zároveň individuálními členy EASC.
Umožňuje nám to setkávat se se supervizory z dalších evropských zemí, vzájemně
se inspirovat, učit se a sdílet a podílet se na naplňování evropské myšlenky.
Snažíme se o rozšíření EASC do všech evropských zemí, v současnosti nejsilnější
zastoupení v EASC má Německo a sdružení jsou kromě českých a slovenských
supervizorů také např. Španělé, Švýcaři, Britové, Maďaři.

Aktivně rozvíjíme úzkou spolupráci s významnými aktéry v oblasti vzdělávání v
supervizi - zejména s ANSE (Association of National Organisations for
Supervision in Europe) a EMCC (European Mentoring and Coaching Council).
Společně usilujeme o to, aby supervize byla vidět nejen na půdě Evropského
parlamentu, ale i v dalších institucích EU.

Jedním z hlavních cílů EASC je garantovat kvalitu supervizorů a koučů. Snaží se o
to především skrze akreditaci vzdělávacích programů. Aby mohl být program
akreditován, musí projít poměrně náročným hodnocením a kontrolou, zda je v
souladu s manuálem EASC. O to se stará jeden z orgánů EASC - komise pro
kvalitu a standardy (Committee for Quality and Standards, CQS). V této komisi má
Česko zastoupení díky kolegyni Ireně Švábové, která v ní zasedá.

EASC sdružuje nejen supervizory a kouče, ale také instituty (organizace), které
realizují vzdělávání supervizorů a koučů. Sdružených institutů je celkem 21 a
Český institut pro supervizi (ČIS) je jedním z nich. V Česku a na Slovensku působí
ještě tři vzdělávací instituce - REMEDIUM Praha, Českomoravský institut pro
supervizi a koučing (ČMISK) a Výskumný ústav detskej psychológie a
patopsychológie (VÚDPaP). Další vzdělavatelé v supervizi (zatím) sdružení v EASC
nejsou, ale někteří již nyní naplňují pravidla pro akreditované programy a jejich
absolventi se mohou na základě evaluace stát individuálními členy EASC.

EASC - MOŽNOST NAHLÉDNOUT DO SVĚTA EVROPSKÉ SUPERVIZE
Jakub Dvořák

Z DĚNÍ V EASC



V EASC chceme vytvářet příležitosti, na kterých se můžeme společně setkávat a
diskutovat nad nejrůznějšími tématy. Pravidelná online setkání “It’s EASC time!”
se konají každou třetí středu v měsíci. Ačkoli je hlavním komunikačním jazykem
angličtina, je zajišťován překlad z a do češtiny (a za nedokonalou výslovnost a
mizernou gramatiku nikdo nikomu hlavu netrhá - vážně!). Česká účast na
setkáních roste a česká stopa je tak stále významnější (pozn. více o tomto formátu
setkávání se dozvíte v následujícím příspěvku). Řada aktivit EASC je pro nás nejen
možností nahlížet do světa evropské supervize, ale také možností ji ovlivňovat -
rozhodně máme co nabídnout.

V září 2022 se konal kongres v Barceloně s velkou českou účastí, letošní kongres
proběhl online (s českou účastí Bohumily Baštecké v panelové diskuzi) a příští rok
se bude v září 2024 konat kongres v Praze. Tématem bude moc a bezmoc v
supervizi a koučinku a EASC jej bude pořádat společně s ČIS. Těším se, že se tam
také potkáme. Další informace o aktivitách EASC najdete jednak na webu EASC a
jednak na profilech EASC na sociálních sítích Facebook, Instagram a LinkedIn.

Autor je členem rady EASC
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Rozhovor s Honzou Šiklem o
supervizi na Psychologie.cz

http://www.easc-online.eu/
https://www.facebook.com/EuropeanAssociationforSupervisionandCoaching
https://www.instagram.com/easc_online/
https://www.linkedin.com/company/easc-european-association-for-supervision-and-coaching-in-europe/
https://psychologie.cz/terapie-pro-terapeuty/


Evropská asociace pro supervizi a coaching (EASC) představuje klíčového hráče v
oblasti supervize a koučinku na evropské úrovni. Jednou z významných aktivit,
kterou EASC organizuje, jsou její online setkání supervizorů a koučů z různých
škol pod názvem “It´s EASC Time!”. Tyto setkání mají za cíl propojit odborníky v
oblasti supervize a koučinku, a to prostřednictvím platformy Zoom.
Témata těchto setkání jsou vždy zajímavá a aktuální. Jedním příkladem je nedávné

setkání, kde byl představen “Nástroj, který spojuje kouče, supervizory a astronauty

- Představení modelu procesní komunikace.” Dalším pak třeba setkání zaměřené

na tvorbu podcastu v oblasti supervize a koučování “Síla podcastu – vše, co jste

vždy chtěli vědět o vytváření podcastu”. Tato témata jsou pečlivě vybírána tak, aby
oslovila odborníky napříč resorty a podnítila diskuzi a výměnu nápadů.

Setkání jsou určena členům ČIS a frekventantům výcviku ČIS. Probíhají online
formou a mají formát peer-to-peer komunikace. To znamená, že účastníci mají
příležitost aktivně se zapojit do diskuzí a sdílet své znalosti a zkušenosti s kolegy
z různých koutů Evropy. Setkání se konají jednou měsíčně, obvykle třetí středu v
měsíci od 19:00 a jsou zdarma. Trvají zhruba 1,5 hodiny a mají další výhodu - účast
je započítávána do hodin ve výcvikovém indexu, což je pro frekventanty výcviku v
supervizi důležité. Je také na místě zmínit, že setkání probíhají v angličtině, ale
účastní se jich profesionální překladatelé pro účastníky ze španělsky, německy a
česky mluvících zemí. Jsou tedy bezpečným místem i pro ty z nás, kteří si nejsou
v cizím jazyku jistí. Na začátku každého setkání je skupina účastníků rozdělena do
tzv. breakout rooms podle preferovaného jazyka, což umožňuje menším skupinám
seznámit se s kolegy a diskutovat o tom, co je zajímá. 
Pokud chcete získat informace o nadcházejících setkáních, můžete se podívat do
přehledu plánovaných akcí, který pro vás průběžně aktualizuje ČIS nebo na web
EASC do sekce Events. 

EVROPSKÁ ASOCIACE PRO SUPERVIZI A COACHING (EASC) A JEJÍ
ONLINE SETKÁVÁNÍ 
Marie Nováková Kovářová 

Z DĚNÍ V EASC

https://www.supervize.eu/wp-content/uploads/2023/10/Harmonogram-akci_CIS_2023_25.-10.-2023.pdf
https://www.easc-online.eu/en/news/events


Online setkání EASC jsou vynikající příležitostí pro odborníky v oblasti supervize
a koučinku, aby se propojili s kolegy z celé Evropy, sdíleli své znalosti a
zkušenosti a společně pracovali na rozvoji této důležité oblasti profesionálního
růstu.

Z DĚNÍ V EASC

JEŠTĚ KE ČTENÍ 

Zápisy z diskusních setkání o supervizi

z dílny REMEDIA

Materiály na stránkách ASuPP

Texty o supervizi i mentoringu z dílny

slovenských kolegů COACHINGPLUS 

https://www.remedium.cz/vzdelavaci-programy/jednorazove-akce.php
https://asupp.cz/materialy-ke-stazeni/
https://www.coachingplus.org/nase_texty.html


SUPERVIZNÍ KEMP TUDYTAM 
31.5. - 2.6. 2023, RYBNÍK DLOUHÝ V ŽELEZNÝCH HORÁCH
Václav Lebduška 

Ráno se probouzíte mezi samými supervizory/supervizorkami. Dopoledne řešíte
supervizi. U oběda tlacháte o supervizi. Odpoledne nacvičujete supervizi. Večer u
piva si povídáte - kromě jiných záležitostí - o čem asi? 
Pokud jste něco podobného nezažili (a podobná představa pro vás navíc není
noční můrou), patrně jste promeškali jedinečnou akci spolku TUDYTAM s názvem
„Supervizní kemp“. Budiž vám útěchou, že se jednalo o první ročník historické
události s velkým potenciálem stát se kultovní. Takovým malým supervizním
festivalem, Woodstockem, který bude pokračovat! 

JAK TO CELÉ VZNIKLO?
Na podzim minulého roku při „Supervizním Mecheche“, oznamovali členové téhle
velmi sympatické TUDYTAM party svůj záměr prožít několik celých dní v kontextu
supervize. Možná si vůbec nebyli jistí, jak vše dopadne. Nakonec se dostavilo
dvacet jedna účastníků! Plus šest lektorů.
Samotné prostředí u rybníku Dlouhý nedaleko Trhové Kamenice působilo v
teplých dnech na přelomu května a června úplně idylicky. Dokonce jsme se
neplánovaně scházeli a pracovali ve velkém party stanu. Voda, slunce, louky, lesy,
kytary, supervize! Kempování budiž pochváleno! 

KAŽDÝ TROCHU ODJINUD A PŘESTO SPOLU 
Jedním z velkých bonusů se pro mnohé stalo zjištění, že supervizní svět je
různorodý, pestrý, barevný – a stejně kvalitní. Složený z různých vzdělávacích
spolků a sociálně pracovních skupin, které sdílejí podobnou kulturu. Dodržují
etické normy, uznávají totožné pracovní hodnoty a vytvářejí dobré hmotné statky.
Ruku na srdce: komu z nás, kteří jsme absolvovali výcvik v nějaké konkrétní
supervizní škole, podobný osvobozující zážitek neprospěje? A právě to se tu dělo!
Mimochodem – sešli jsme se tam tři „ČISáci“. Ostatní účastníci přicházeli
ponejvíce z Fakulty humanitních studií UK, Remedia a TUDYTAMU. Hodně ze
sociálních a poradenských služeb, v menšině i ze školství.  
 

Z DĚNÍ VE 
SPŘÁTELENÝCH 

KMENECH 



První večer v podkroví starobylé roubenky. Muzikoterapeutka Daniela Jeníčková
ze své dobré vůle mimo program nabídla ochutnávku relaxační živé hudby,
indiánských bubnů, tibetských mís a všemožných cingrlátek. Krásné, klidné
naladění na další den. Až tak, že někteří vystresovaní manageři pokojně usnuli.
Hlasitější pochrupávání prý nepředstavovalo problém! Konec dne nemohl být
lepší. Jaký konec? Do noci se hrálo na kytaru, povídalo, seznamovalo... 

MIKROINTERVENCE V PRAXI
"Ten starý smraďoch už mě štve!" 
"Fakt ho nedávám, špinavce jednoho!" 
"Co si o sobě myslí???"
"Mám ho plný zuby, je fakt hnusný!" 
"Kdo má po něm ten bordel furt uklízet??!" 
Pět frustrovaných pracovníků přímé péče. Naštvaných na klienta. I supervizora.
Ředitelka je nahnala na supervizi, aby se očistili od negativních emocí! Kecy v
kleci! 
Zažili jste něco podobného? Zkuste se před ně postavit a říci přesně jednu jedinou
větu, která je zaujme, zklidní, nabídne pochopení, stanoví etické hranice, udrží
vážnost vaší role... Třeba: "Možná byste měli změnit práci, uleví se vám!"
Případně: “Myslím, že to máte fakt těžké!“ 
A zase: "Ten starý smraďoch už mě fakt štve!" Pořád dokola. Až se konečně někdo
ze supervizorů chytí! 
Těžko na cvičišti, lehko na bojišti! Ochutnávka „mikrointervencí“. 
Nebo: Tým začne řešit nespokojenost s klienty, s vedením, s kolegy, s celým
světem! Nastupuje supervizor. Pět minut se snaží, lopotí, potí. 
"Stop! Další." 
Kolega navazuje tam, kde se skončilo. Potí se, lopotí. 
"Stop, další!" Jiný kolega se chvilku potí. A pak další a další...
Break point, bod zlomu! Něco se stalo! Tým zatahuje bodliny. Opatrně,
pomaloučku, ale přece! Náznak naděje pro všechny! 
„Pojďme si o ní povídat!“
Nebo: Máte půl hodiny na to, abyste supervizi pojali jako umělecké dílo, obraz,
metaforu. Potom ji budete hodinu prezentovat ostatním, lákat je na ni. Veletrh
nápadů, myšlenek, artefaktů, skulptur. Supervize jako hudba. Jako běh. Jako
mixážní pult, kde zesilujete či ubíráte VOLUME svých osobnostních vstupů do
procesu. Abyste si trochu víc otevřeli oči…

Z DĚNÍ VE 
SPŘÁTELENÝCH 

KMENECH 



TAM MUSÍM JET TAKY...
Přijel jsem v opojení domů a otevřel stránky TUDYTAMU. Vyskočil na mě termín
kempu na další rok. Okamžitě jsem odkliknul přihlášku. 
"To je milé, že už se hlásíte. No, je to trošku brzo... " dorazila překvapená
odpověď.
"Ale když vy už to máte na stránkách... Povedete mě tedy v patrnosti?" 
"Ano, určitě:-). Bereme.. Jste přihlášený! Hezký den." 

P.S.: Zdá se, že žádné malé spřátelené kmeny ve skutečnosti neexistují. Je jen
jeden veliký kmen kosmického supervizního universa, který se (někde) sejde
5.-7.6. 2024. Více informací a přihlášky ZDE.

Z DĚNÍ VE 
SPŘÁTELENÝCH 

KMENECH 

https://tudytam-vzdelavani.cz/supervize/pro-supervizory/supervizni-kemp/


Zveme na akce ČIS...

Supervizní
nekavárna Plzeň
(online)
28/5/2024, 17:30-20:00 hod.
Organizátoři: Michal Vybíral,
Dana Šedivá
Přihlášky: michal.vybiral@ilom.cz

27/2/2024, 17:30-19:00 Zoom
Organizátoři: Jana Eismanová,
Martin Kracík
Téma: “Škvár” v supervizi 
Kam se supervizoři nehrnou
aneb (zavádění) supervize do
týmů, se kterými nikdo nechce
pracovat
Přihlášky: ZDE

O čem se
mluví?

AKCE ČIS

Konference EASC a
ČIS 

6/2/2024 17:30-19:45 hod.
Klatovská třída 66, 1. patro,
zvonek “terapie Vybíralovi”
Přihlášky: michal.vybiral@ilom.cz

Supervizní kavárna
Plzeň

20/9 - 21/9/2024 
Název “EASC Connects - Prague
2024: Moc a bezmoc v supervizi a
koučinku”
Organizátoři: EASC a ČIS

Kompletní
harmonogram akcí

mailto:mvybiral@mvybiral.cz
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScx9MomvHfYxLkOFv-hFgvPURjPXQThPZvN7BXiDn2WAGQrAw/viewform?usp=sf_link
https://www.supervize.eu/wp-content/uploads/2023/09/Harmonogram-akci_CIS_2023_7.-9.-2023.pdf
https://www.supervize.eu/wp-content/uploads/2023/09/Harmonogram-akci_CIS_2023_7.-9.-2023.pdf


O knihovně ČIS
Knihovna ČISu sídlí na Křižíkově ulici 61/76, Praha 8.
Knihovna je otevřena každé první pondělí v měsíci (s výjimkou státních svátků)
od 16 do 18 hodin. V následujícím období tedy 8.1., 5.2., 4.3., 8.4., 6.5. a 3.6. Od
července do září je knihovna uzavřena. V případě zájmu je možné se s námi
domluvit i individuálně (kontakty níže). 

Rády bychom čtenáře upozornily na tři nově zakoupené výtisky knihy od Jiřího
Plamínka “Vedení lidí, týmů a firem” (Grada 2018, 5. rozšířené a aktualizované
vydání). Autor je uznávaným českým odborníkem na management. Kniha přináší
nový pohled na vztah managerů a lídrů, poznatky o potřebách zákazníků a
úvahy o strategickém řízení. Autor zdůrazňuje souvislosti mezi těmito
poznatky, význam zdravého rozumu pro rozhodování a připomíná, že úspěch
vzniká z dobré orientace v situacích a schopnosti rozpoznat, co je důležité.
Kniha může být jedním z dobrých vodítek začínajícího supervizora managerů.

Vedení knihovny bychom rády postupně předaly novým frekventantům výcviků
(je to možnost si mimojiné sytit koš č.4:-)). Zájemci, kontaktujte nás, prosím, na
níže uvedených telefonních číslech. Vše rády vysvětlíme.

S přáním úspěšného nového roku,

knihovnice Irena, Pavla a Táňa

Kontakty:
Irena Krchová: 602 234 139
Táňa Krulová: 774 799 603
Pavla Poláková: 776 246 406

AKCE ČIS



Akce jiných organizátorů

Jak se dělá etika? 

3/1/2024, Praha
Lektoři: Honza Kostečka, Daniel
Kaucký
Organizátor: TUDYTAM 
Více ZDE 

TIPY NA AKCE

Supervizní kemp
2024
5/6/ - 7/6/2024
Organizátor: TUDYTAM
Více ZDE
Referenci na minulý ročník najdete

výše v newslettru

Diskusní setkání k
supervizi vedoucích

Zde může být příště i vaše

akce pro rok 2025, dejte

nám o ní včas vědět:-)  

10/6/2024, 11:00-17:00 hod.
Lektoři: Bohumila Baštecká,
Milan Kinkor
Organizátor: REMEDIUM
Více ZDE

https://tudytam-vzdelavani.cz/supervize/jak-se-dela-etika/
https://tudytam-vzdelavani.cz/supervize/pro-supervizory/supervizni-kemp/
https://www.remedium.cz/zobrazit_novinku.php?id=604


SUPERVIZE VE FYZIOTERAPII 
Michaela Zahrádka Kohlerová

V rámci supervizního výcviku bych se ráda zabývala otázkou zavádění supervize
mezi pomáhající profese, které stojí spíš ve zdravotnické sféře. Jedná se zejména o
fyzioterapeuty. Profese fyzioterapie je mi blízká, protože jsem původně  
fyzioterapeutka a osteopatka, kromě profese psychoterapeutky jsem 
Fyzioterapie je specifická tím, že fyzioterapeuti pracují s lidmi opakovaně a
dlouhodobě. Často se jejich práce v intimní psychické i fyzické sféře podobá práci
psychoterapeutů a to i co se týká časové náročnosti. Z mého pohledu je proto
fyzioterapie náročná v tom, že se fyzioterapeuti klientů dotýkají a pracují v jejich
intimní fyzické sféře. Nicméně se často nelze nedotýkat i psychické intimity, a na to
nejsou fyzioterapeuti často dost “vyzbrojeni“. Konec konců, jak oddělit tělo od
duše? Navíc téměř vždy do vztahu fyzioterapeuta a klienta vstupují emoce a mnoho
dalšího, co by bylo v některých situacích nutné ošetřit supervizí. 
Fyzioterapeuti pracují v týmech i jednotlivě. Jsou však supervizí nepolíbeni, a to -  
domnívám se - může vést k častějšímu pracovnímu přetížení až vyhoření. Vždyť se
celý pracovní den potkávají s lidmi, které něco bolí, kteří potřebují pomoc, kteří si
stěžují. Nemají však často povědomí o tom, co je psychohygiena. Pokud pracují sami
na sebe, musí i tuto situaci sami zvládnout, pokud pracují v týmech, jsou ještě
vystaveni týmové dynamice bez toho, že by měli povědomí o týmové supervizi. 
Přesto existují ojedinělé týmy fyzioterapeutů, kteří supervizi již mají a profitují z ní.
Rozhodla jsem se tyto týmy zmapovat a požádat je dotazníkovou formou o zpětnou
vazbu. Využila jsem dotazník “Manchester Clinical Supervision Scale” (Bowles,
Young, 1999) s rozšířením o sociodemografické údaje a praktickou zkušenost se
supervizí, celkem o 21 otázkách. Tento dotazník jsem ještě doplnila dotazníkem
AWS “The Area of Worklife Survey”, který má 6 okruhů a 29 otázek. Vytvořila jsem
dva sety pro fyzioterapeuty. 
Jelikož se jedná o velký počet otázek a pracovník ergoterapie nebo fyzioterapie by
vyplňováním strávil hodně času, rozhodla jsem se, že nebudu dotazníky rozesílat
plošně. Proto jsem oslovila paní ředitelku ČIS Šárku Darksovou, která rozeslala mail
všem supervizorům a spolužákům z různých ročníků supervize, aby mi pomohli najít
týmy či jednotlivce z oboru ergoterapie a fyzioterapie, kteří ze supervize profitují. 
Díky této akci jsem dostala informace o konkrétních týmech. 

INSPIRACE



Ty nyní oslovuji a zasílám jim dotazníky, které mi do Vánoc snad vyplní, a já je v
následujícím roce zpracuji. Výsledky bych pak ráda prezentovala formou článku a
příspěvku na konferenci. Chtěla bych tuto malou studii prezentovat nejen mezi
supervizory a budoucími supervizory, ale hlavně mezi fyzioterapeuty, popřípadě
jejich vedoucími, aby získali širší povědomí o možnosti supervize a tom, co jim
může přinést. 
Druhý malý projekt, který v rámci výcviku supervize mám, je zavádění supervize v
oboru fyzioterapie. Vyučuji několik hodin v rámci povinné výuky fyzioterapeutů
magisterského studia na FTVS. Studenti absolvují přednášky a workshopy o tom, co
supervize je a jak může být prospěšná. Připadá mi velmi důležité toto téma právě u
pomáhající zdravotnické profese otevírat a seznamovat s ní již na fakultě. Zatím
přednáším jen na FTVS, ale v rámci Prahy jsou další fakulty, kde je toto téma zcela
uzavřené. Zatím jsem přednášela dvěma ročníkům magisterského studia v letním
semestru v roce 2022 a 2023 a pokaždé téma studenty oslovilo. Nyní bych ráda
studentům dala v rámci výuky materiály a druhý set dotazníku, který jsem vytvořila.
Tento dotazník je trochu odlišný od prvního. Liší se v tom, že již obsahuje edukační
materiály o supervizi. Jedná se o mravenčí a časově náročnou práci. Mám ale pocit,
že má tato práce smysl a že si to kolegové za svou náročnou práci zaslouží. 

INSPIRACE



PODEZÍRAVOST, ODPOR, ALIBIZMUS A VZPOURA: PROBLEMATICKÉ VZTAHY
SOUVISEJÍCÍ SE ZAVÁDĚNÍM KLINICKÉ SUPERVIZE V OŠETŘOVATELSTVÍ
Barbora Hrdličková (překlad)
Původní zdroj: Cottrell S. Suspicion, resistance, tokenism and mutiny: problematic
dynamics relevant to the implementation of clinical supervision in nursing. J Psychiatr
Ment Health Nurs. 2002 Dec;9(6):667-71. 

V článku se věnuji nejčastějším úskalím, která se objevují při pokusech o zavádění
klinické supervize na nemocničních odděleních nebo v komunitních týmech. Budu
se zabývat vztahy existujícími před začátkem supervize a tím, jak se může klinická
supervize stát méně účinnou, pokud tyto vztahy nebudou prozkoumány a
zohledněny. Na základě teorie transakční analýzy, zejména konceptu
"psychologického odstupu", popisuji čtyři možné typy dynamiky mezilidských
vztahů a zkoumám, jak mohou ovlivnit provádění klinické supervize. Tyto
problematické vztahy mohou mít za následek nepřiměřený odpor, podezíravost,
alibizmus nebo interpersonální potíže. Nakonec se budu zabývat způsoby, jak lze
výše uvedené problémy řešit a minimalizovat jejich dopady prostřednictvím
využívání spolupráce při kontraktování.

ÚVOD
Tento článek nemá být empirickým popisem nebo dokonce "vědeckou studií"; mým
záměrem je spíše nabídnout diskusní příspěvek, který by měl podnítit přemýšlení a
diskusi o tom, proč snahy o zavedení klinické supervize v praxi tak často selhávají.

KONTEXT
Tvrdí se, že práce v oblasti zdravotnictví může být jednou z nejnáročnějších,
nejstresovějších a osobně nejnákladnějších oblastí práce (Hawkins & Shohet, 1989).
Přesto podle Swaina (1995, s. 18-19):

Je až neuvěřitelné, že se nám tak dlouho nedaří ji [klinickou supervizi] začlenit jako

definovanou část klinické praxe. Při pohledu ... na lidskou bolest a sociální trápení

druhých, kterému jsme vystavováni, nemluvě o naší vlastní.
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Butterworth a další (1996) poznamenávají, že s tím, jak se ošetřovatelství posouvá
dále od spojenectví s tradičním paternalistickým medicínským modelem zdravotní
péče, psychologická ochrana, kterou sestry historicky požívaly díky takovému
symbiotickému vztahu, se zmenšuje. Čím více jsou sestry vystavovány napětím a
stresům při péči o pacienty v pozici zvyšující se nezávislosti, tím méně účinná jsou
jejich tradiční způsoby obran.

Navzdory potenciálu klinické supervize otevírat tradičně uzavřené systémy praxe
směrem k laskavé kritice, a tím smysluplně a přímo zasáhnout do procesu
poskytování péče, mnoho pokusů o zavedení supervize buď ztroskotá na první
překážce, skončí krizí v té či oné podobě, nebo má tendenci pomalu "vyšumět"v
průběhu času.

VZTAHOVÝ ČTYŘSTĚN
Ekstein a Wallerstein (1972) nabízejí čtyřstranný diagram, klinický čtyřstěn, který
pomáhá objasnit vztahy mezi účastníky klinické supervize. Zatímco Ekstein a
Wallerstein do svého čtyřúhelníku zahrnují i pacienta, já jsem jejich model upravil
tak, aby zahrnoval pouze personál, protože zaměstnanci jsou zde naším primárním
zájmem.

Obr. 1 - Vztahový čtyřstěn
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Organizaci (“vrchnost") můžeme vidět v horním vrcholu čtyřstěnu; vedoucí,
supervizor a supervidovaný se nacházejí v ostatních vrcholech. Tento model
nezobrazuje vedoucího pracovníka v roli klinického supervizora, to není v souladu s
modelem klinické supervize, o které zde pojednávám. (Feltham & Dryden, 1994).
V čtyřstěnu lze vyznačit vektory označující míru psychologické vzdálenosti
(Micholt, 1992) mezi účastníky. Pokud je některý z účastníků v koluzi s jiným
účastníkem (nebo je tak vnímán), můžeme to znázornit v diagramu, jak je
znázorněno na Obr. 2.

Obr. 2 - Vztahový čtyřstěn, znázorňuje koluzi mezi účastníky

Koluzí rozumím: "zvláštní vztah mezi dvěma nebo více účastníky, s
neuvědomovaným cílem blízkosti mezi nimi vyloučením jiného účastníka".

Je důležité si uvědomit, že na to, aby se tato vztahová dynamika stala významnou a
vlivnou, nemusí být "reálná", pouze musí být vnímána druhými jako "skutečná".

1. Organizace a vedoucí jsou v koluzi: alibistická supervize (obr. 3)
V tomto příkladu můžeme vidět organizaci ("vrchnost") jako poněkud éterickou
přítomnost, stínový obraz vnímané kultury. Alternativně může mít třeba podobu
zkušené charismatické osoby nebo skupiny, která má významný psychologický vliv.
V této situaci, kterou jsem nazval "alibistickou supervizí", musíme mít na paměti
zjevný úzký vztah mezi vedoucím a organizací.
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To může způsobit pesimistický postoj "oni a my", zejména pokud je důvěra v
integritu autorit malá. Supervize bude, nejspíš minimálně zpočátku, motivována
poslušností vůči autoritě. Nakonec se obavy a odpor zaměstnanců pravděpodobně
projeví dalšími způsoby, jako např. "zapomenutím" připravit se na supervizi nebo
řešením pouze "bezpečných" otázek, tedy těch, které mohli promyslet nebo vyřešit
již před supervizí.
V paralelním procesu (Doehrman, 1976) se supervizor může neúmyslně spolčit se
supervidovanými, zejména pokud pocházejí z podobného prostředí. Někdy může
docházet k neuvědomované eskalaci potřeb pacientů, takže se v tématech prosazuje
zjednodušené dilema "Můžu se starat o pacienty, nebo se účastnit supervize, co
mám teda dělat?" Obecná reakce na tuto formu supervize je často znudění, někdy
frustrace. Všechny zúčastněné strany si vydechnou úlevou (ať už veřejně nebo v
soukromí), když pokusy o supervizi nakonec skončí, často v důsledku nahromaděné
nudy.

Obr. 3 - Alibistická supervize

Tato situace se může ještě zhoršit, když:
vedoucí je považován za člověka, kterého zajímá především to, jak prosadit sám
sebe
organizace “mentoruje” vedoucího, nebo se zdá, že si ho “piplají” pro jinou pozici
supervidovaní cítí nejistotu kolem povahy informací, které jim dává supervizor
organizace je vnímána jako nadměrně kontrolující, nezainteresovaná, nestarající
se, nebo neosobní
supervidovaní nejsou zavzati do procesu plánování a implementace supervize
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2. Supervidovaní a vedoucí jsou v koluzi: domácí odpor (obr. 4)
Tuto formu jsem nazval “domácí odpor”. Supervidovaní jsou v “ruka v ruce”, vědomě
a/nebo nevědomě, s vedoucím oddělení. Jedna, nebo ani jedna strana není
přesvědčená o výhodách supervize, nebo kolem procesu supervize cítí hodně
úzkosti. Je možné, že cítí hanbu z odhalení, nebo cítí potřebu spojit se dohromady
vůči dalšímu útoku na zaběhlou praxi (Liddle, 1986).
Výsledky jsou podobné alibistické supervizi, až na to, že zde je často obtížné
supervizi vůbec “rozjet”.
V takovém případě začnou různé věci nabývat velké důležitosti, mění se pracovní
rozvrhy a směny, personál musí být jinde na schůzce nebo zaměstnanci onemocní,
nebo se potřeby pacientů znovu náhle mění, s nutností rychlého zásahu personálu.
V tomto scénáři je supervizor často rozladěn a supervizi může ukončit. 

Obr. 4 - Domácí odpor

Tato situace se může ještě zhoršit, když:
zdravotníci byli vystaveni přílišným změnám, nebo, paradoxně, dlouho se žádná
změna neudála
vedoucí oddělení sdílí podobnou historii jako jeho podřízení, nebo se s nimi
nadměrně identifikuje
vedoucí oddělení má vysokou potřebu kontroly
vedoucí cítí, že díky supervizi ztrácí moc nebo kontrolu
zaměstnanci se domnívají, že jsou v něčem jiní, nebo že jejich služby jsou
zvláštní, či mají jedinečné a neobvyklé potřeby, odlišné od potřeb ostatních v
organizaci
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pokud je supervizor mladší, je viděn jako příliš karieristický nebo podbízející se
organizaci
tým se cítí obtěžován změnami
integrita “vrchnosti” je zpochybňována

3. Supervidovaní a supervizor jsou “ve spolku”: pozice vzpoury (obr. 5)
Někteří zaměstnanci vyčnívají z davu; tyto “vysoké makovice”, popsané Faugierem
(1992), se mohou spojit a vytvořit podskupinu v rámci zavedeného systému. Typicky
mohou chtít dělat peer supervizi jeden pro druhého nebo začít proces supervize
pro ostatní. Bohužel to může vyústit v závist a nepřátelství vůči těm, kteří se zjevně
přejí vyvyšovat nad ostatní: “Kdo si jako myslí, že jsou?!” (Roberts, 1983). Brzy jsou
vysoké makovice setnuty k zemi. 
Tuto formu vztahu jsem nazval “pozice vzpoury”, kvůli typické reakci ostatních a
osudu “vzbouřencú”. Inovátoři si znepřátelí ty, kteří prosperovali pod starým
pořádkem (Machiavelli, 1961).
V tomto scénáři jsou potřeba organizace mít informace a potřeba vedoucího mít
kontrolu a autoritu zanedbávány dyádou supervidovaní/supervizor, kteří si dělají,
co chtějí, bez ohledu na práva a požadavky zaměstnavatele. Mohou neúmyslně
pronásledovat ostatní členy týmu tím, že s nimi nenavážou empatický kontakt, a tím
pádem nedokážou rozpoznat a ocenit požadavky a schopnosti ostatních.

Obr. 5 - Vzpoura
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Tato situace se může ještě zhoršit, když:
supervizor a supervidovaní jsou čerstvě “po škole”, jejich nadšení je silnější než
jejich moudrost, “furor therapeuticus”
vedoucí oddělení se cítí nejistý a neúmyslně mobilizuje ostatní vůči procesu
supervize
organizace je vnímána jako slabá, neefektivní a v konfliktu
supervidovaní a supervizor mohou mít hodně společného a mohou se příliš
vzájemně identifikovat
organizace selhala vydat jasné pokyny a požadavky
supervidovaní jsou do supervize “naveleni”, anebo pod nátlakem

4. Supervizor a organizace jsou “ruka v rukávu”: podezřelá supervize (obr. 6)
Poslední pozice jsem označil “podezřelá supervize”. Zde jsem si představil
supervizora jako “agenta” organizace. Organizace se mohla pustit do dobře
míněného projektu klinické supervize, našla a vycvičila supervizora, ale zapomněla
dostatečně o tomto informovat ostatní. Na základě toho může vzniknou podezření.
Bez jasných informací od organizace o tom, jaká témata se mohou diskutovat, a, což
je životně důležité, co se bude dít s informacemi získanými v rámci supervize,
vzniká půda pro podezření a hostilitu. Pokud budete mluvit o osobní křehkosti, co
se s touto informací stane? Můžete se ocitnout v situaci, kdy budete chtít
doporučení od někoho, komu jste odhalili svou duši, nebo, přinejmenším, vůči komu
jste byli hodně upřímní sdílet své vnitřní zápasy a problémy? Mohou se objevit
pocity studu a pochybností; prohloubit napětí a rozkol. Tento scénář může
vzniknout také, když vedoucí jedná jako klinický supervizor. Propojení mezi
manažerskou a klinickou supervizí vytváří úzkost a nedůvěru u supervidovaných a
jde o konflikt zájmu a rolí u supervizora/vedoucího (Webb a Wheeler, 1998).
Účastníci jsou ostražití, dokud nedostanou to, co podle jejich názoru potřebují
vědět. Klinická supervize není systém manažerské kontroly. Nejedná se tedy o
výkon přímé manažerské odpovědnosti nebo manažerského dohledu (United
Kingdom Central Council for Nursing, Midwifery and Health Visiting, 1996). 
Jak čas plyne, nic moc se neuděje. Vykoná se spousta práce, vynaloží se mnoho
energie, ale výsledky nebudou velké, i když je supervize nařízená. Je známo, že
můžete dovést supervidované do supervize, ale nemůžete je přimět ke smysluplné
práci. 
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Pokud se něco nezmění, celý “podnik” se rozpadne. Organizace si může být
bolestně vědoma času a peněz, které to stojí, ale výsledky budou s velkou
pravděpodobností limitovány. Vůči supervizi se může spustit negativní propaganda.
Pod tíhou minulých zkušeností se může dojít k nevyhnutelnému poznatku: “Další
krátkodobý výstřelek zahučel ke dnu.”

Obr. 6 - Podezřelá supervize

Tato situace se ještě zhorší, když: 
organizace najímá externí supervizory
informace proudí pomalu anebo neefektivně
organizace je vnímána jako nedůvěryhodná, nebo horlivá sbírat “plusové bodíky”
supervizor věří (anebo je v tom povzbuzován), že je jeden z “vyvolených”
převládá kultura podezírání a obviňování

CO SE DÁ DĚLAT?
Je tento poněkud tristní pohled tak předvídatelný a nevyhnutný, jak se jeví? V
poslední době se hodně diskutuje o významu klinické supervize pro ošetřovatelskou
praxi. 
Proto je mnoho oblastí skoro paralyzováno zahlcením protichůdnými informacemi.
(Reuters, 1996). Mezitím se zúčastněné strany (stakeholders) nadále oprávněně
obávají o lidi, kteří využívají danou službu, o ty, kteří jsou v ní zaměstnáni, a o to,
kolik to všechno stojí.
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Jak se můžeme posunout od podezření k důvěře, od odporu k přijetí, od vzpoury k
loajalitě a od alibistického postoje k závazku?
Co lze udělat pro to, aby zúčastněné strany úspěšně přijaly supervizi? Jak už bylo
zmíněno dříve, pocit “deja vu”, související s atmosférou minulých neúspěchů, může
být příčinou a brzdou zavádění klinické supervize, zejména v prostředí pesimismu,
kde je zmatená komunikace a chybí mezioborová spolupráce (Bond a Holland, 1998).
V naší kultuře může být tempo změn děsivé a zanechává v pracovnících pocity
bezmoci a zranitelnosti (Toffler, 1973). Jako svědek mnoha různých týmů a jejich
přijetí klinické supervize jsem se začal zajímat o to, proč se některým tak daří, a jiné
selhávají, často ze souvisejících důvodů. Zdá se, že jasné a vzájemné kontraktování
je typickým jádrem mnoha úspěšných zavedení supervize. Týmy, které provedou
“přípravné práce” co se týče základních rolí, zodpovědnosti a očekávání všech
zúčastněných - supervidovaní, supervizor, vedoucí a organizace, jako celek,
získávají výhodu ve sdílené, společné práci. Jsou pak schopny odolávat
nevyhnutelným útokům na proces, které se objeví, když se vyskytnou problémy.
Vztahový čtyřstěn slouží jako připomínka, abychom si všímali všech vzájemných
vztahů, abychom je nevědomky nevylučovali, nebo neminimalizovali důležitost
informované spolupráce mezi mnoha zúčastněnými stranami (stakeholders) v
systému supervize. 
Čtyři zde zmíněné role se samozřejmě nevylučují; dalšími důležitými (a často
opomíjenými) zúčastněnými stranami (stakeholders) jsou například skupiny
uživatelů, lékařští i nelékařští zdravotničtí pracovníci, odbory a další odborníci.
Vzájemnost dialogu probíhajícího v rámci kontraktování je zásadní, je základem
veškeré spolupráce (Freire, 1993) a zvyšuje pravděpodobnost úspěšného výsledku. S
důrazem na spolupracující kontraktování lze vytvořit kolegiální vztah (Beck et al.
1979), vedoucí k vytvoření pevného základu, na kterém účastníci budují a rozvíjejí
své sebevědomí. 
Čas věnovaný vzájemnému vyjasňování očekávání účastníků, jejich motivace, rolí a
pracovních vztahů je dobře strávený čas. Všichni jsme slyšeli příběh (někdo věří, že
je smyšlený) o supervidovaném, který sdělil intimní informace v rámci supervize v
přesvědčení, že je supervize naprosto důvěrná, a který s hrůzou zjistil, že je
supervizor sdělil vedoucímu. Takové neprozkoumané předpoklady jsou schopné
rozmetat systém supervize velmi rychle, a toto se stalo. Zanedbávání základních
“přípravných prací” je na vlastní nebezpečí. Má-li supervize naplnit předpoklady, je
nevyhnutný jasný dialog mezi vedoucím, supervizorem a supervidovanými týkající
se jejich vzájemných očekávání.
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ZÁVĚR
Vzhledem k tomu, že se snažíme o jasnost, otevřenost a spolupráci v rámci
supervizního vztahu, musíme zachovat svou integritu a usilovat o stejnou míru
jasnosti a otevřené komunikace během procesu zavádění supervize do praxe v
jakékoliv klinické oblasti. Jasnost a celostnost při kontraktování nám poskytuje
strukturu spolupráce, v jejímž rámci můžeme takovou vizi uskutečňovat. Vztahový
čtyřstěn upozorňuje na zásadní význam vztahu mezi stakeholdery v supervizi.

KLÍČOVÉ BODY
Současné změny v ošetřovatelství zdůrazňují potřebu nových a rozvíjejících se
dovedností.
Vztah klinické supervize nabízí rámec, který pomáhá sestrám přezkoumávat a
rozvíjet klinicky relevantní dovednosti.
Mnoho pokusů o zavedení klinické supervize je neúspěšné, a to z důvodu, že se
klíčové zúčastněné strany (stakeholders) nezapojí do plánování, propagace a
realizace procesu ve fázích zavádění supervize.
Běžné problematické faktory v procesu zavádění lze identifikovat a řešit, aby se
předešlo vzniku pozdějších potíží.
Čas a energie vynaložené na řešení základních otázek rolí, odpovědnosti a
očekávání povede k důslednějšímu a úspěšnějšímu zavedení klinické supervize.
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GHOSTING V SUPERVIZI 
Kateřina Šrahůlková

S ghostingem jsme se s největší pravděpodobností v nějaké formě setkali již všichni.

Pojem ghosting se odvozuje od anglického slova ghost, které znamená duch.
Nejčastěji se užívá ve vztazích partnerských a romantických, kdy po době nějakého
randění, scházení se či dopisování jeden z dvojice náhle přestane komunikovat bez
jakéhokoliv vysvětlení a dále již nereaguje. Zpravidla k němu dochází v důsledku
ztráty zájmu či sympatií k druhé osobě. U důvodů, které k takovému chování vedou,
se nejčastěji zvažuje nevyzrálost jedince se k takové situaci postavit čelem, dále
může jít o lidi s problémy navázat intimní vztah nebo osoby s narcistickou
poruchou (LeFebvre, 2017).
S ghostingem se setkáváme také v pracovním prostředí, kdy si uchazeči o
zaměstnání leckdy stěžují, že firma, kde by rádi pracovali, po nějakém z kol
výběrového řízení nekomunikuje nebo při výběru jiného uchazeče nedá zpětnou
vazbu. A můžeme na něj narazit také v supervizním prostoru, na což bych se ráda
zaměřila v tomto článku. 

KDYŽ ODPOVĚĎ NEPŘICHÁZÍ? 
Ghosting se bude týkat spíše začínajících supervizorů, kteří reagují na poptávky po
supervizi přes ČIS, který je zprostředkovává. Zadavatel poptá supervizi u ČIS,
supervizor projeví zájem, se zadavatelem může dojít k domluvě termínu schůzky
nebo příslibu další komunikace. Ghosting se pak projevuje v tom, že ten pak již dále
nereaguje. Zdůrazňuji, že na mysli zde mám situace, kdy již se zařízením nějaká
komunikace proběhla, nikoliv situaci, kdy supervizor zašle nabídku s životopisem a
ze strany zřizovatele není žádná reakce od počátku, ač i tato situace mi přijde, že je
snadno a slušně řešitelná jedním - případně kopírovatelným - emailem. 
Takovou zkušenost jsem získala komunikací se zadavatelem, který si přál schůzku
na probrání konkrétních představ o supervizi. Nabídla jsem tedy své časové
možnosti a v diáři si nechávala na toto setkání prostor. Reakce však již nepřišla.
Druhým případem je zkušenost z nemocnice, kde zadavatel nabízel již konkrétní
termíny supervizí, ale dále jsme se nedostali. Podobné zkušenosti mají i někteří
další supervizoři.
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KDE JE ZAKOPANÝ PES? 
Nabízí se úvaha nad tím, proč se ghosting v tomto kontextu, zpravidla tedy v
pomáhajících či státních zařízeních hledajících supervizi, děje. Zabezpečit slušnou
reakci by nestálo mnoho, stačí vytvořit jeden stručný email, který lze překopírovat
případně i jiným adresátům, pokud jsou zadavatelé přehlceni. Nebo je to ovlivněno
kulturou současné doby, přehlceností pracovníků, zahlceností emaily u osob
jednajících za dané zařízení (což by bylo možné řešit oním stručným
překopírovaným emailem)? Netuším. Napadá mě také ztráta zájmu v případě, že již
byl vybrán jiný supervizor. V takovém případně by se dané důvody mohly blížit těm
zvažovaným v osobních vztazích. Možnou roli také může hrát i to, kdo je v daném
zařízení pověřen ke komunikaci s uchazeči a jaké má v této oblasti zkušenosti. Jde
zřejmě o agendu, která je střípkem jeho pracovní náplně a nemá na ni prostor nebo
o ni nestál. Pokud se ale s takovým chováním setkáme, je pak na každém z nás, jak
se k celé situaci postavíme. Myslím, že je zcela korektní se připomenout a reakci si
vyžádat. Zařízení však při nereagování jednoznačně ztrácí kredit. 
Abychom ale nekončili tak pesimisticky, existuje stále většina zařízení, kde se
jednající osoba ozve s poděkováním, s informací o výběru supervizora, s prosbou o
zachování kontaktu pro možnou další spolupráci v případě výběru jiného
supervizora apod.

V závěru bych ráda popsala rozuzlení obou popsaných příběhů. U prvního příběhu
se po mé urgenci zařízení ozvalo s tím, že si vybralo jiného supervizora. Reagovali
ale až po mé urgenci. Pro příště je to pro mě poučení neblokovat si termíny pro
zařízení, které nereaguje operativně. Druhý příběh měl jiné vyústění, a to že daný
lékař úkol delegoval na kolegyni a ta zapomněla reagovat. Prodleva v první emailové
komunikaci a té následné činila 5 měsíců, přičemž supervizor pro dané zařízení
stále nebyl vybrán. 

Zdroje: 
LeFebvre, L.E. (2017). Phantom lovers: Ghosting as a relationship dissolution
strategy in the technological age. In: N.M.Punyanunt-Carter-J.S. Wrench (Eds.). The
impact of social media in modern romantic relationships (219-235). New York:
Lexington Books, 228pp. ISBN 1498-5-4448-7. 
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Barbara Ernest o záměru této rubriky: 

Napadlo mě, že by součástí newslettru mohla být i rubrika á la "FuckUp Night" -

prostě prostor, kde se nebudeme věnovat superúspěšným případovým studiím, ale

kde posdílíme příběhy našich nezdařených supervizí, supervizních přešlapů či

slepých cest a hlavně, co jsme se díky nim naučili (o sobě, supervizi apod.). Inspirací

mi byla kniha "Nezdařená terapie" (Kottler, Carlson nakl. Portál) a také jsme tento

formát využili na gestalt psychoterapeutické konferenci, kde se setkal s pozitivním

ohlasem. Pokud vám to dává smysl a máte chuť přispět do příštího newslettru, jste

vítáni. Nejde o to  sypat si popel na hlavu, ale normalizovat chyby jako nástroj

učení - tak, jak to předáváme i v supervizi. Děkuji Václavovi za první dva výkopy...

Supervize dobrovolníků v jedné organizaci a několika centrech na Vysočině. Lidí,
kteří docházejí pracovat do domovů pro seniory, psychiatrických zařízení, center
pro děti. Zvláštní supervizní formát, kterým si na začátku kariéry „musí projít
každý“, jak mě uklidnila moje mentorka. Zapomeňte na nějaké oficiální kontrakty!
Dotyční jsou čistí nadšenci. Většinou velmi vnitřně bohatí lidé, mnozí sami zažili
těžká období. Po pětatřiceti letech jsem mezi nimi potkal kolegu z
protikomunistického disentu, který znal stejné osoby a příběhy jako já z té
pradávné doby. 
Na počátku nikdo nepřicházel na setkání s konkrétní zakázkou. Většinou si chtěli
povídat, sejít se s podobně naladěnými lidmi. Postupně, pomaloučku, polehoučku,
intuitivně se dařilo vytvářet stabilnější jádro a dávat setkáním i jiný, supervizně
„vyšší“ smysl. Třeba v očistě od těžkých témat, která se u dobrovolníků objevují
stejně jako u placených profesionálů. Ve sdílení problémů s personálem, který
místo toho, aby dobrovolníky oceňoval za jejich pomoc, před nimi měl tendenci
zavírat brány. Z více stran zaznívalo, že po několika předcházejících neúspěšných
pokusech začíná být supervize vnímána jako užitečný nástroj. 
Ta práce mě bavila, naplňovala, emočně pohlcovala. I bez kontraktu. Sám jsem se
obohacoval setkáním s bohatými lidmi. Až tak, že jsem se cítil trochu provinile,
když jsem vystavoval faktury. S počáteční dumpingovou cenou, kterou jsem
několik let nenavyšoval. Když mi konečně došlo, že jsem v mínusu, požádal jsem
na konci roku vedení organizace o pár stovek navrch. 

JAK JSEM SE V SUPERVIZI (NE)OBOHATIL
Václav Lebduška

ODLEHČENĚ

https://www.fuckupnights.cz/


Překvapivě, slušně, ale nekompromisně jsem byl poslán kamsi. Zkusil jsem ještě
licitovat a trochu snížit konečnou taxu. Opět bez úspěchu. Následovalo dilema,
které bylo o to víc těžší, oč jsem jako supervizor ztratil odstup. Měl jsem na výběr.
Ustoupit a možná se také tak trochu stávat supervizním dobrovolníkem. Nebo
dobrovolníky opustit. S vědomím, že v jejich altruistickém pojetí světa tomu kroku
velmi pravděpodobně vůbec nebudou rozumět. Že je zklame.  
Napsal jsem koordinátorce, vysvětlil důvody, požádal o jejich tlumočení
dobrovolníkům a spolupráci ukončil. Pachuť v ústech mi zůstala. I trochu stesk po
těch milých lidech. S lehkým pocitem provinilosti. Že mi chyběla odvaha uskutečnit
ukončovací setkání a vysvětlit altruistům, že je opouštím kvůli takové (zdánlivé)
banalitě, jakou je rozdílný názor na finanční ohodnocení mé práce ze strany vedení
jejich zastřešující organizace.
Ponaučení? Jasně si definovat pravidla spolupráce kontraktem. Už od začátku
omílat jako mantru pořád do kolečka, co znamená role supervizora. Aby se stala
srozumitelnou a přijatelnou pro všechny zúčastněné (včetně supervizora… 😊 ).
Zvláště v podobných supervizních skupinách. S upozorněním, jaký bude postup,
pokud se nedohodnu se zadavatelem. Zapojit ho „do hry“, přizvat na úvodní a
následně i rekapitulující setkání. Tady jsem s ním jednal pouze zprostředkovaně,
přes koordinátory, kteří nebyli těmi, kdo určuje cenovou politiku organizace. Tak
pro příště…
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Možná to znáte. Červnový den. V místnosti, kde sedíte s týmem, je horko,
nepomáhají otevřená okna. Hlasy jednotlivých účastníků začínají splývat do
monotónní, příjemně uklidňující tóniny. Pohodlněji se rozvalíte do křesla,
podepřete bradu ve snaze zabránit jejímu poklesnutí. Víčka neodvratně začínají
podléhat zemské tíži…

***
Rozhovor nového ředitele dětského domova s pracovnicí, která se po několika
letech vrátila na pracoviště, když ji skončila mateřská dovolená.
„Nikolo, v souvislosti se svojí terapeutickou pozicí budete absolvovat s týmem
supervizi, zhruba jednou za šest týdnů. Máte se supervizí nějakou zkušenost?“
Lehký smích.
„Mám. Ale po pravdě - nejvíc si pamatuji supervizora, jak nám při ní spal…“ 
„Myslíte pana XY? Něco jsem zaslechl.“ 
„Jo, to byl on. Vždycky, když přišel, už si dopředu zatahoval žaluzie v oknech, aby
ho nerušilo světlo…“

***
Supervizor na první schůzce s týmem pečovatelek.
„Jaká byla vaše předcházející supervize?“
„Nic moc, nebavila nás. A supervizor nám tady spal. Tvářil se, že nás poslouchá,
ale normálně klimbal!“

***
Co jsem slyšel, posílám dále. A jdu se vyspat!

O SUPERVIZNÍM CHRÁPÁNÍ
Václav Lebduška

ODLEHČENĚ



Díky! 
Děkujeme všem přispěvatelům a
přispěvatelkám! Dále děkujeme Zuzaně
Svobodové a Marii Novákové Kovářové za
korektury příspěvků. 
Spoluvytváříme ČIS i tento newsletter...

Chcete nám k
newslettru
něco říct?
info@barbaraernest.cz
(Barbara Ernest)
cisvycvik@gmail.com
(Šárka Darksová)

21.12. se stala tragédie. 
Věřím, že jako supervizoři/ky můžeme poskytnout

hodnotnou podporu pracovníkům/cím a týmům, kteří
pracují se zasaženými ať už na poli krizové intervence či

následné péče. Mně například oslovila s prosbou o podporu
chatová linka FF UK a ten společně vytvořený online prostor

jsem vnímala jako velmi smysluplný a důležitý.
Předpokládám, že takovýchto poptávek bude v dohledné

době více. Pokud máte chuť nabídnout své supervizní služby
(zejména pro bono), zvažte prosím zapsání na seznam

vyplněním formuláře ZDE. Seznam zveřejníme na stránkách
ČIS a budeme šířit i dalšími kanály. Díky všem, kteří se zapojí

(a i těm, kteří by se zapojili rádi, ale jejich kapacity nejsou
dostatečné). 

Barbara Ernest 

Prosba a výzva závěrem...

https://forms.gle/99uVRrrmM8SYr3bR6

